
Protokół z posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych 
Rady Gminy Suchy Las 
z dnia 24.05.2024 roku. 

Porządek posiedzenia: 
1. Otwarcie posiedzenia. 
2. Powitanie przybyłych na posiedzenie Komisji.  
3. Stwierdzenie ważności posiedzenia Komisji. 
4. Zatwierdzenie porządku obrad. 
5. Wybór zastępcy przewodniczącego komisji. 
6. Omówienie sprawozdania OPS oraz oceny zasobów. 
7. Opiniowanie projektów uchwał przygotowanych na najbliższą sesję. 
8. Omówienie propozycji rocznego planu pracy komisji. 
9. Sprawy bieżące. 
10. Wolne głosy i wnioski. 
11. Zakończenie posiedzenia. 

 
Ad. 1 – 4. 
Przewodnicząca J. Radzięda otworzyła posiedzenie Komisji, powitała członków Komisji i gości 
oraz stwierdziła prawomocność posiedzenia na podstawie listy obecności. Porządek posiedzenia 
został zatwierdzony jednomyślnie.  
 
Ad. 5.  

Zastępcą przewodniczącego komisji oświaty została radna W. Prycińska. W głosowaniu oddano 
5 głosów za, 1 osoba wstrzymała się od głosu.  

Ad. 6. 

Dyrektor OPS S. Malendowska przedstawiła strukturę i zadania Ośrodka Pomocy Społecznej. 
Zadania podzielone są na dwa bloki: świadczenia rodzinne i pomoc społeczna. Pomoc społeczna, 
to trzon działalności tworzony przez pracowników socjalnych (4 osoby). Od 2019 roku pomoc 
społeczna została podzielona na pracę socjalną i świadczenia finansowe. Dwóch pracowników 
zajmuje się przyznawaniem pomocy finansowej (prowadzą oni wywiad środowiskowy). Jeśli 
stwierdzone zostaną inne problemy poza finansowymi, wówczas sprawa przekazywana jest do 
pracownika, który zajmuje się pracą socjalną. Praca socjalna, to zdiagnozowanie problemu. W 
sprawozdaniu OPS za rok 2023 można zauważyć, że pojawił się delikatny spadek osób 
korzystających z pomocy finansowej. W tej chwili liczba korzystających, to 140 rodzin. W OPS 
istnieje również stanowisko zajmujące się procedurą prowadzenia „Niebieskiej Karty”, czyli 
przemocą w rodzinie. W drugim bloku działalności pracuje 3 pracowników, którzy zajmują się 
świadczeniami rodzinnymi (świadczenia, zasiłki pielęgnacyjne, świadczenia pielęgnacyjne i 
wszystkie dodatkowe programy rządowe dotowane zlecone). Dodatkowym etatem jest asystent 
rodziny. Jest to osoba, która może mieć w swoim zainteresowaniu 15 rodzin, w których są osoby 
małoletnie, a te rodziny zagrożone są tym, że w przyszłości mogą mieć te dzieci odebrane (rodziny 
niewydolne wychowawczo). Asystentura działa z dużym powodzeniem. OPS zajmuje się również 
wolontariatem. Obecny rok jest rekordowy jeśli chodzi o liczbę wolontariuszy: 90 osób. W 
księgowości pracują dwie osoby, sekretariat i dyrektor. Łączni w OPS jest 15 etatów.  



Dużym zainteresowaniem Ośrodka są seniorzy. W ramach działalności jest pięć Klubów Seniora, 
które działają bardzo dobrze. Do Klubów należy ok. 400 osób. W ramach pracy z seniorami 
realizowanych jest wiele programów i projektów m. in. opieka wytchnieniowa: możliwość 
skierowania 3 osób w okresie wakacyjnym do domu pomocy społecznej po to, aby rodzina w tym 
czasie mogła wyjechać na wakacje i odpocząć. 

Radny K. Łączkowski zapytał o warunki przydziału asystenta do konkretnej rodziny (tu: samotna 
osoba niepełnosprawna). 

OPS S. Malendowska odpowiedziała, że zorientuje się co do tego konkretnego przypadku (czy 
osoba kogoś ma i czy chce). 

Radna W. Pryciańska zapytała o finansowanie z budżetu centralnego i gminnego – proporcje.  

OPS S. Malendowska odpowiedziała, że zadaniowo jest dość sporo finansowane z budżetu 
centralnego. Całe świadczenia rodzinne z pominięciem dodatków mieszkaniowych, to zadania 
zlecone finansowane z budżetu państwa (str. 7 sprawozdania). Są też zadania łączone (dotowane 
z centralnego budżetu i budzetu gminy): posiłki/dożywianie, zasiłki okresowe. 

Przewodnicząca J. Radzięda zapytała o DPS-y. Na jakich zasadach osoby są tam kierowane i jak 
wygląda finansowanie. 

OPS S. Malendowska odpowiedziała, że skorzystać z DPS-u może osoba wymagająca 
całodobowej i kompleksowej opieki. Tylko lekarz może osobę zakwalifikować. Ośrodek przyjmuje 
wniosek i bada na ile rodzina może partycypować w kosztach utrzymania. Skierowanie do DPS 
zależy od tego jaki typ domu zostanie wybrany przez lekarza. OPS kieruje do tych domów, które 
posiadają pozwolenia wydane przez wojewodę. Każdy dom ma swoją odpłatność publikowaną w 
dzienniku ustaw (ok. 5 tys. zł/mc). Pobyt finansowany jest z dochodu osoby (75%), a resztę 
dopłaca gmina lub rodzina (w zależności od wyniku wywiadu alimentacyjnego dzieci). 

OPS S. Malendowska omówiła Gminną Strategię Rozwiązywania Problemów Społecznych. 
Sprawozdanie wszystko dokładnie opisuje. Programów jest dość sporo. Jeśli chodzi o strategię, 
to Ośrodek zawsze zakłada sobie konkretne cele. Strategia OPS zakłada mnóstwo rzeczy, a 
przede wszystkim usamodzielnienie rodzin i stworzenie takich warunków życia, żeby godnie przez 
nie przejść. Program AA, to przede wszystkim nacisk na profilaktykę (m. in. festyny w szkołach, 
szkolenia dla kadry nauczycielskiej, szkolenia dla dzieci i młodzieży, 7 świetlic opiekuńczo-
wychowawczych). Ośrodek sporządza również ocenę zasobów.  

Przewodnicząca J. Radzięda zapytała o współpracę OPS z policją i poprosiła o ponowne 
wyjaśnienie na ile istotna jest współpraca z policją na miejscu, a nie podleganie pod Poznań 
Północ. 

OPS S. Malendowska odpowiedziała, że nie wyobraża sobie takiej sytuacji, żeby komisariatu 
miało nie być w Suchym Lesie. Bardzo to skomplikowałoby pracę Ośrodka. Komisariat Poznań 
Północ ma z pewnością mnóstwo swoich Niebieskich Kart i swoich procedur w związku z tym. W 
tej chwili, po zmianie ustawy o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie procedura jeszcze bardziej 
się skomplikowała. Pracownik prowadzący procedurę Niebieskich Kart bardzo ściśle 
współpracuje z sucholeskim komisariatem i ta współpraca jest bardzo ważna tu na miejscu. 



Policja ogrywa kluczową rolę w całej procedurze. Współpraca z policją polega również na asyście 
dla pracowników socjalnych.  

Ad. 7. 

• Projekt uchwały zmieniający uchwałę w sprawie przystąpienia Gminy Suchy Las  w roku 
2023 do programu polityki zdrowotnej pn. „Program polityki zdrowotnej leczenia 
bezpłodności metodą zapłodnienia pozaustrojowego dla mieszkańców województwa 
wielkopolskiego w latach 2022-2023”. 

OŚ P. Ignasiak omówiła projekt uchwały i odpowiedziała na pytania członków komisji. 

Przewodnicząca J. Radzięda zapytała dlaczego nie zostaje wykreślony zapis w WPF, a 
podejmowana jest uchwała, która zdaniem przewodniczącej jest absurdalna. Komisja budżetu 
zaproponowała, aby tę uchwałę zdjęć z porządku obrad. Sensownym wydaje się wykreślenie 
zapisu w WPF, a nie podejmowanie uchwały. Przewodnicząca zaproponowała, aby projektu 
uchwały komisja nie opiniowała.  

Ad. 8. 

Program planu pracy komisji na rok 2024.  

Radna W. Prycińska zaproponowała, aby komisja pochyliła się nad tematem stypendiów i PEKĄ 
(dotyczy dzieci ze szkół ponadpodstawowych). Przewodnicząca J. Radzięda dodała, że mnóstwo 
dzieci korzysta z PKM, a ze względu na brak połączenia z PEKĄ, te dzieci mogą zostać 
pokrzywdzone.  

Przewodnicząca poprosiła o przesłanie mailowo do wszystkich członków komisji pomysłów na 
plan pracy. Do tematu radni powrócą na posiedzeniu komisji w czerwcu.   

Ad. 9 - 11. 

Na tym posiedzenie zakończono. 

Protokółowała:        Przewodnicząca: 

Justyna Krawczyk        Joanna Radzięda 


